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Opsamling på nabomøde om Christianshavn Torv  
Rammerne for mødet 

Forpersonskabet i Christianshavns Lokaludvalg havde taget initiativ til mødet i samarbejde med 
lokaludvalgets torvegruppe og Torvenetværk.  
 

Mødet blev holdt i Christianshavns Beboerhus i salen den 17. februar 2025, kl. 17-18.  
 

Deltagere fra lokaludvalget og Torvenetværket var Asbjørn Kaasgaard, Jette Philipsen, Ruth Plovgaard, 
Katinka Haxthausen, Sia Boesen, samt Mette Rathsach (sekretariatet).  
 

30 borgere var mødt op - primært beboere, som er naboer til Christianshavns Torv og erhvervsdrivende 
på torvet.  
 

Mødets formål: At få naboer og erhvervsdrivendes i tale og belyst deres perspektiver og ønsker for 
torvet, samt at få informere om processen vedr. kommunens foranalyse af Christianshavns Torv. 
 

Mødet var informativt og blev holdt en god tone. Se herunder uddybende bemærkninger fra 
fremmødte, lokaludvalgets kommentarer, samt en kort sammenfatning af mødet.  
 

Referat af mødet  
 

1) Velkomst 

 

Asbjørn bød velkommen og præsenterede kort de øvrige repræsentanter fra lokaludvalget. Dernæst 
blev ordet givet til de fremmødte borgere. 

2) Erfaringer fra borgerne 

En borger havde forud for mødet bedt om taletid og fik det. Han udtrykte bekymring og utilfredshed 
med en række forhold på torvet: 

- Torvet bør ikke fungere som et herberg, som det gør fra tid til anden. 

- Opførelsen af "teltet", dvs. læsejlet, møder kritik og betragtes som misforstået "samaritaneri". 
- Tryghedsundersøgelsen 2024 fra Københavns Kommune viser, at torvet er et af de mest utrygge 

steder i København. 
- Rotteproblemer er blevet observeret på torvet. 
- Der er åbent tiggeri mv. 

Borgeren efterlyste en skarpere håndhævelse af lovgivningen og opfordrede lokaludvalget til at tage 
stærkere initiativer i brug for at løse problemerne. Opsætning af blomsterkasser er en ikke nok. 

Slutteligt foreslog borgeren, at et alkoholforbud på torvet kunne hjælpe, og at den underjordiske 
cykelkælder omdannes til også at omfatte et bemandet toilet. 

Rundt om bordet blev der nikket til synspunkterne. Indtrykket var, at der var tilslutning til flere af 
synspunkterne. 
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Øvrige bemærkninger fra de fremmødte borgere 

- Det har hjulpet på urolighederne at busskuret var kommet ned, men nu mangler der et lille 
busskur, hvor man kan stå, når man skal med bussen.  

- Hvorfor har torvet ikke metroens velkendte glaspyramider ligesom andre steder?  
- Derudover mangler gode siddepladser – marmorblokkene har man ikke lyst til at sidde på. De 

er for kolde.  
- Sankt Hans Torv kunne være et fint forbillede 

- Torvet er præget af arkitektoniske fejlslagne elementer, og de forhindrer, at man tager ophold 
på torvet, samt at der er hensigtsmæssige bevægelsesmønstre. 

- Én udtrykte et ønske om at hygge sig på torvet – men spørger om det er muligt på 
Christianshavns Torv? Bør målsætningen i stedet være gode transportveje? 

- Der er sket et boom i musikanlæg. Det gør det også svært at tage ophold og betyder, at der 
aldrig er ro. 

- Hvorfor er det, at man samles på Christianshavns Torv? Hvordan er det kommet dertil? 

- Christianshavns Torv som kulturelt fænomen. 
- Den grønlandske befolkningsgruppe skal hjælpes.  
- Den grønlandske befolkningsgruppe har tidligere været gode til at lave selvjustits på torvet i 

forhold til larm og uro, men dem der har få ro på gemytterne er desværre gået bort, og dermed 
også selvjustitsen.  

- Der er nogle lavt hængende frugter, som man kunne tage fat i: Væk med svineri, generelt 
”rengøring”, samt at politiet var tilstedet hele tiden.  

- Politiet kommer ikke.  

Bemærkninger fra de erhvervsdrivende 

Brugsuddeler:  

- Vi ved det kunne være ønskeligt, at vi åbner facader og rykker mere ud på torvet, men det 
kommer Coop umiddelbart ikke til at bakke op om.  

- Vi har vagter på – det koster 300.000 om året. Vi har også et større svind – og det er en del af 
forretningsplanen.  

- Der er en masse urolige elementer på torvet og urolighederne steg, da pusher street blev 
lukket. Mine medarbejdere oplever også, at der er en eksskalerende aggressivitet.  

- Vi bruger mange ressourcer på at holde dem for døren.  
- Det er et dilemma for os, at vi har en god omsætning om sommeren, men det resulterer i øget 

uro på torvet. (alkohol).  
- Det ville være dejligt med ro og tryghed på torvet.  
- Brugsuddeler opfordrede de erhvervsdrivende til at samles og stikke hovederne sammen. Det 

var der velvilje til.   

Blomsterhandleren på torvet:  

- Vi har oplevet mange ting på torvet.  
- I udgangspunktet var det et kulturchok at komme fra Valby til torvet Christianshavn.  
- Årene har hærdet blomstersælgernem, men siden Corona er urolighederne eskaleret.  
- Der er ofte tale om rå vold - og har bevidnet en mand blive trampet ihjel.  
- I torvenetværkets oplæg om torvet, er salgsboderne trukket tilbage på torvet. Det vækker ikke 

begejstring, da blomsterboden (og pølsemanden) lever af strøgkunder – dvs. forbipasserende 
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kunder. Der er ikke trafik/forbipasserende i bunden af torvet, så den placering vil forringe deres 
salg.  

Pølsevogn: 

- Deler samme oplevelser som blomsterhandleren. 
- Har oplevet vold, trusler, hærværk på det sidste halve år.  
- Og oplever, at lokalpolitiet ikke griber tilstrækkeligt ind overfor dem der udøver hærværk og 

kriminalitet.  

Kanalbodegaen: 

- Oplever også en eskalering af uro og vold på torvet.  
- Synes der er galimatias at kommunen sætter et shelter op. Men når man gør det, har man vel 

også en forpligtelse til at holde øje med det. Der ligger madrasser mv. og det var vel ikke 
meningen.   

 

Lokaludvalget og torvenetværket kommenterede på bemærkninger undervejs i mødet og fik bl.a. 
fortalt, at:  

- Lokaludvalget har været i dialog med nærpolitiet efter lukningen af pusher street. Der er lagt op 
til, at der skal starte et nyt såkaldt dialogforum omkring Christianshavns Torv. Det er et 
samarbejdsforum mellem kommunen, politiet, erhvervsdrivende, lokudvalget m.fl. 

- Lokaludvalget har en forventning om, at nærpolitiet vil indkalde til et opstartsmøde inden for 2-
3 uger.    

- Alkoholforbud har været undersøgt, men at politiet siger nej til det.  
- Enghave Plads er en inspiration. Lokaludvalget har talt med Vesterbro Lokaludvalg om deres 

proces i forb. med omdannelsen af pladsen. Der er naturligvis store forskelle på de to pladser. 
- Lokaludvalget fik forklaret hensigten med læsejlet = en prøvehandling.  
- Metroselskabet aflåste cykelkælderen, da den blev brugt til at sælge narkotika mv. Nu står den 

ubrugt hen.  
- Lokaludvalget er enig i, at cyklerne hober sig op på torvet og at det er problematisk. 
- Lokaludvalget vil gerne have udlejningscyklerne væk og skærpet tilsyn med cyklerne. 

Lokaludvalget har peget på muligheden for cykelparkering foran 7/11.   
- Lokaludvalget er blevet informeret af medarbejdere fra Socialforvaltningen om, at de fleste 

grønlændere, der opholder sig på torvet, ikke er hjemløse. Derfor er det en dårlig idé at 
efterlade tøj, soveposer og lignende på torvet, da det primært skaber rod, svineri og tiltrækker 
rotter. 

- Lokaludvalget fandt fremmødtes oplevelse af, at politiet ikke gør noget/nok, bekymrende. Der 
blev også opfordret til at anmelde alle sager, samt at bede om at den anmeldte sag noteret i 
politiets døgnrapport. Anmeldelserne bliver dermed synlige på en anden måde.  

- Lokaludvalget fik fortalte om kommunens foranalyse, der nu er sat i gang og at der en 
forventning om 2 borgermøder i forbindelse med processen. 

- Lokaludvalget og Torvenetværkets holdning er at indretningen af torvet også skal forenes med 
en socialindsats.  
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- Torvenetværket opfordrede fremmødte til at melde sig ind i borgerprocessen – dvs. blive en del 
at Torvenetværker, eller lokaludvalgets arbejdsgruppe og deltage ved kommunens 
borgermøder. 

3. Kortfattet konklusion på mødet  
Der er bred enighed om, at uroligheder og vold på torvet er eskaleret de senere år. Læsejlet har fået en 
blandet modtagelse, men kan flytte grupper. Der bør gøres mere for renhold og der er en interesse for 
at dyrke muligheden for alkoholforbud noget mere.  

Fremmødte syntes også det var en god idé at udnytte den underjordiske cykelkælder, som på 
nuværende tidspunkt ikke er i brug – fx til et bemandet toilet.  

Kontakten til politiet skal forbedres. Uroligheder og vold taget i betragtning bør politiet være mere til 
stedet, ligesom der også bør gribes ind overfor ulovlighederne på torvet. Lokaludvalget er 
opmærksomme på, at dialogforum med blandet politi og kommunen bliver etableret, som aftalt og 
varslet i begyndelsen af året.  

 


